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دریای ســرخ بخش زیــادی از تجارت دریایی را تحــت تاثیر قرار 
داده اســت. در حال حاضر علاوه بر آمریکا و انگلیس، ناوشــکن 
البرز از نیروی دریایی ایران نیز در دریای سرخ مستقر شده است. 
ورود این ناوشــکن در ۱۱ دی ماه به طور رسمی توسط رسانه های 
داخل کشــور اعلام شد. ناوشکن البرز تاکنون تنها به استقرار در 
این منطقه بسنده کرده و دســت به هیچ عملیاتی نزده است. از 

ماموریت این ناو در دریای سرخ، اطلاعاتی منتشر نشده است. 

تنش در دریای سرخ افزایش خواهد یافت �
حســن هانی زاده، کارشناس مسائل منطقه 
در خصوص درگیری روز گذشته دریای سرخ به 
خبرنــگار هم میهــن گفــت: »به طــور طبیعی  
یمنی ها به عنوان بخشــی از محــور مقاومت در 
حمایــت از مــردم غــزه وارد عمل شــدند و هوشــمندانه اقدام به 
پاسخ گویی به جنایات رژیم صهیونیستی و آمریکا علیه فلسطینیان 
کردنــد. آخرین عملیــات یمنی ها، هدف قرار دادن یک کشــتی 
آمریکایــی ]احتمالًا[ حامل ســلاح بــه مقصد اســرائیل در تنگه 
باب المندب بود. ایــن اقدامات انصارالله به منظور کاهش فشــار 
نظامی به مردم غزه و مجبور کردن اسرائیل به قطع حملات هوایی 
صــورت می گیرد. یمنی ها به عنوان یــک مجموعه غیرمتمرکز که 
تجربه زیــادی در عرصه میدانی دارند، توانســتند به کمک مردم 
فلسطین بشتابند. آمریکایی ها مدتی قبل تلاش کردند با توجه به 
اهمیت تنگه باب المندب برای ارســال کمک های لجســتیکی به 
سرزمین های اشغالی، ائتلافی جهانی علیه یمن تشکیل دهند که 

با شکســت مواجه شد. هیچ یک از کشورهای عرب منطقه حاضر 
نشدند به این ائتلاف بپیوندند. آمریکایی ها تلاش کردند مشارکت 
کشــورهای اروپایی را جلــب کنند که به جز انگلیس و دو کشــور 
اروپایی دیگر، بقیه کشورهای ناتو حاضر به حضور در این ائتلاف 
نشــدند. برای همین، انصارالله هم اکنون دســت برتــر را در تنگه 
باب المندب در اختیار دارد و سعی می کند حضور خود را پررنگ تر 

کند که ضربه سنگینی برای اسرائیل است.«
این تحلیل گر مسائل بین الملل در خصوص تاثیر این تنش ها بر 
اقتصاد جهانی گفت: »تنش در دریای ســرخ اثری فوری بر مسئله 
اقتصاد جهان دارد. ناامنی تنگــه باب المندب موجب تلاطم بازار و 
افزایش قیمت نفت می شود. این تنگه یکی از سه آب راه مهم جهان 
اســت که اهمیت زیادی در ترانزیت کالا از شــرق به غرب و برعکس 
دارد. آمریکایی ها بر مسئله باز بودن تنگه باب المندب بسیار حساس 
هســتند و احتمال می دهند که یمنی ها عملیــات و حضور خود را 
بیشتر کنند. این کنش و واکنش ها، می تواند منجر به افزایش قیمت 
جهانی نفت شود؛ با توجه به اینکه اسرائیل در حال حاضر به شدت 
نیازمند تسلیحات و پشتیبانی از سوی آمریکاست و ادامه جنگ برای 

صهونیست ها، بسیار هزینه زا خواهد بود.«
هانی زاده با اشــاره به وضعیت روزهای آینده دریای سرخ، اضافه 
کرد: »روزهای آینده منطقه شــاهد تنش خواهد بود. اســرائیل در 
حال حاضر وارد چالش با حزب الله نیز شــده است که امکان دارد بر 
درگیری ها بیافزاید. اما یمنی ها با توجه به دوری از مناطق درگیری و 
در دست داشتن گلوگاه راهبردی باب المندب، سعی خواهند کرد که 

کشتی های بیشتری را مورد هدف قرار بدهند.«
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گروه خبر: پس از حادثه ترویســتی کرمان صدای هر انفجاری شــایعات و 
نگرانی هایی را ایجاد می کند. روز گذشته صدای انفجاری چابهار را به رعب 
و وحشــت انداخت. از همان زمان بازار خبرها و شــایعات داغ شــد. برخی  
اعلام کردند، این موشک ها از دریای عمان به سمت چابهار شلیک که منجر 
به انفجار مهیب و دود غلیظ شــده است. اما جواد سپاهی، فرماندار چابهار 
درباره این اتفاق گفت: »دود دیده شــده در آســمان چابهار به علت برگزاری 
رزمایش پیامبر اعظم)ص( ۱۸ در منطقه عمومی چابهار است. مردم در این 

زمینه نگرانی نداشته باشند.«

صدای چند انفجار در آستارا �
این در حالی است که سه شنبه شب نیز مردم با صدای چند انفجار مهیب در 
آستارا نگران شدند اما اعلام شد: »رزمایش شبانه به منظور آمادگی هرچه 
بیشتر نیروهای پدافندی نیروی دریایی راهبردی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در منطقه دریایی آستارا برگزار شد و به مدت چند دقیقه اهداف فرضی 
در شب مورد حمله پدافندی قرار گرفت و صدای انفجارهای پیاپی شبانه در 
این شهرستان مرزی مربوط به رزمایش این نیرو است و صدای آن دقایقی در 

بخش هایی از شهرستان آستارا با شدت تمام شنیده و موجب نگرانی مردم 
شد.« سیدحمید موسوی، معاون سیاسی، اجتماعی و امنیتی فرمانداری 
شهرستان مرزی بندر آستارا با بیان اینکه مردم شهرستان مرزی بندر آستارا 
از علت انفجارها خبر نداشتند و ممکن است نگران شده باشند، به ایسنا 
گفت: »صداهای شنیده شــده در راســتای برگزاری رزمایش شبانه برای 

سنجش آمادگی نیروهای نظامی مستقر ارتش)نیروی دریایی( است.«

حمله به پاسگاه جنگل راسک �
از ســوی دیگر، یک بامداد 20 دی، درگیری مسلحانه نیروهای انتظامی 
پاســگاه جنگل راســک آغاز و پس از ســه ســاعت اعضــای گروهک که 
نتوانســتند به داخل پاســگاه نفوذ کنند، متواری شدند. سلیم کدخدا، 
فرماندار راســک با اعلام این خبر تاکید کرد: »در این درگیری سه ساعته 
گروهبان امیرحسین حسین آبادی یکی از نیروهای انتظامی به شهادت 
رســید.« روز گذشــته گروهک »جیش الظلم« در کانال خود اطلاعیه ای 
منتشر کرده و مسئولیت حمله به پاسگاه روستای بیدلد، جنگل واقع در 

شهرستان راسک را برعهده گرفت.

گروه خبر: ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا اعــلام کرد، آنتونی بلینکن، 
وزیر امور خارجه در دیدار با محمود عباس، رئیس تشــکیلات خودگردان 
فلسطین در رام الله کرانه باختری، تاکید کرد: »آمریکا به گام های ملموس 
برای  تحقق تشکیل کشور فلسطینی که در صلح، آزادی و امنیت در کنار 
اسرائیل زندگی می کند، متعهد اســت.« به گزارش ایرنا، این دومین سفر 
دیپلمات ارشــد آمریکایی به کرانه باختری از زمان آغاز جنگ اســرائیل و 
حماس است و در بحبوحه تشدید خشونت شهرک نشینان اسرائیلی علیه 
فلسطینیان در کرانه باختری پس از حمله ۷ اکتبر به اسرائیل انجام می شود. 
روز پنج شــنبه، بلینکن در بیت المقدس با بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
اســرائیل و کابینه جنگ وی دیدار کرد. این دیدار تنها چند ساعت پس از 
تمدید وقفه در درگیری ها با حماس انجام شد. براساس گزارش وزارت امور 

خارجه آمریکا از این دیدارها، بلینکن »دوباره بر حمایت واشنگتن از حق 
اسرائیل برای محافظت از خود در برابر خشونت های تروریستی مطابق با 
قوانین بشردوستانه بین المللی تاکید کرد و از اسرائیل خواست تا هر اقدام 
ممکــن را برای جلوگیری از آســیب غیرنظامیان انجــام دهد.« مت میلر، 
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا گفت: »بلینکن بار دیگر تاکید کرد، آمریکا 
به گام های ملموس برای تحقق تشکیل کشور فلسطینی که در صلح، آزادی 
و امنیت در کنار اسرائیل زندگی می کند، متعهد است.« در همین حال، پس 
از حمله تیراندازی در بیت المقدس، نتانیاهو به بلینکن گفت: »ما سوگند 
خورده ایم؛ ســوگند یاد کرده ایم که حماس را از بین ببریم. هیچ چیز ما را 
متوقف نخواهد کرد.« علاوه بر این بلینکن روز پنجشنبه در تل آویو با اسحاق 

هرتزوگ، رئیس رژیم اسرائیل دیدار کرد.
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قوانیــن مجــاز به پلاک گــذاری ملــی و واردات به ســرزمین اصلی 
هستند.«

امــا هیچ یــک از واکنش های دولت و حتی دســتور معــاون اول 
رئیســی نیز به اجرای مصوبــه مجلس مبنی بــر واردات خودروهای 
کارکرده و اقتصادی همچنین خودروهای نو نمی انجامد و آن گونه که 
معلوم اســت چنگک های سوداگران که برخی از نمایندگان گفتند، 
در دولت گیر کرده اســت و در حوزه خودرو، مجوز اجرا شــدن کامل 
قانون »واردات خودرو« را صادر نمی کند. ســوداگران خودرو قیمت 
را در دســت دارند و خودروهای بی کیفیت را بــا قیمتی چندبرابری 
به فروش می رســانند و از این ســو مقابل واردات خود سدی بلند بنا 
کرده و بازار را در دســت دارند و اجازه رقابتی شــدن بازار خودرو را با 
انحصار خود سلب کرده اند. با این تفاسیر اینطور به نظر می رسد که 
ســوداگری بر قانون مصوب مجلس یازدهم غلبه کرده و قرار است با 
حرکات نمایشی و شعارهای دولت این مصوبه فعلًا به اجرا درنیاید. از 

سوی دیگر بازار آشفته خودرو هم سامانی نخواهد یافت.

دولت دلایل عدم واردات خودرو را به مردم اعلام کند �
شــهریار حیدری، نماینده مجلس درباره عدم 
واردات خودروهای خارجی بــه هم میهن گفت: 
»بزرگتریــن رانــت به نظر مــن انحصــاری بودن 
خودرو در کشور است. دو شــرکت ایران خودرو و 
ســایپا همواره انحصار خودرو را در دســت دارنــد و این انحصار به 
ســوداگری برای جلوگیری از واردات خودرو تبدیل شــده اســت. 
مجلــس یازدهم تصمیــم گرفت فضایــی ایجاد کند کــه رقابت در 
صنعت خودرو ایجاد شــود و با واردات خــودروی خارجی، تنوعی 
برای مردم باشــد. با آنکه کیفیت خودروهای داخلی بسیار ضعیف 
اســت و هر روز و هــر هفته دنبــال افزایش قیمت ها هســتند این 
افزایش قیمت با کیفیت ها همخوانی ندارد. بهانه آنها نیز بحث ارز 
اســت درحالی که برای دادن گزارش به مجلس می گویند صنعت و 
تکنولوژی در داخل کشــور وجــود دارد و مواداولیه و قطعات تولید 
داخل اســت.« او ادامــه داد: »اما برای ارتقاء گــران کردن قیمت 
خودرو توجیه ارز را مطرح می کنند و می گویند، »چون خودرو گران 
نمی شــود کیفیت پایین اســت.« به هر شــکل 20 ســال است که 
منتظر کیفیت و تثبیت قیمت هستیم. کیفیت خودروهای داخلی 
نســبت به ۱0 تا ۱5  ســال گذشــته کاهش یافته است. قبلًا موتور 
خودروها خارجــی بود و مونتاژ می کردند امــا در حال حاضر تمام 
قطعات چینی یا تولید داخل اســت.« این نماینده مجلس با اشاره 
بــه اینکه در حقیقــت نمی توانیم یــک خودروی اســتاندارد تولید 
کنیــم، گفت: »پس دولت باید تلاش کند قانــون واردات خودرو را 
هرچــه زودتر اجرایــی و عملیاتی کند و اگر ناتوان اســت از مظهر 
مردم و مجلــس عذرخواهی کند و دلایل خود را اعلام کند. هر روز 
یک بهانه و توجیه اعلام می کنند و هیچ کسی نیز در دولت صاحب 
ایــن قانــون – واردات خودرو – نیســت.« حیدری تاکیــد کرد: »در 
صنعــت خودرو یک ســوداگری وجود دارد که حتــی اجازه اجرای 
قانون را هم نمی دهد. چراکه می ترسد با ورود خودروهای خارجی 
ارزان قیمــت، دیگر نتوانند خودروهای بی کیفیت را با قیمت بالا به 
مردم بفروشند. این سوداگری سال هاست در صنعت خودرو وجود 
دارد و متاســفانه فعالیت آن ادامه دارد. ضرورت دارد که مجلس از 
دولت و وزرای مربوطه ســوال کند چرا این قانون – واردات خودرو – 
اجرایی نمی شــود. بهتر است دلیل اصلی عدم اجرای این قانون را 
بــه صراحت به مردم بگویند. ما باید با مردم صادق باشــیم. قرار بر 
این اســت که تمام جزئیات واردات و عــدم واردات خودرو به مردم 
منعکس شــود.« او با اشــاره به اینکه شــورای نگهبان این قانون را 
تایید کرده اســت، بیان کرد: »مجلس این قانون را تصویب کرده و 
دولت دلیلی برای عدم اجرا در دست ندارد. تمام نکات کارشناسی 
در مباحــث ارز، نحــوه واردات خــودرو و... با حضور کارشناســان 
وزارتخانه های مربوطه و صنایع خودرو بررسی شده است. بنابراین 
جای بحث و شبهه ای نمانده است. مجلس و دولت باید سوداگری 

را از حوزه خودرو حذف کنند.« این نماینده مجلس با تاکید مجدد 
بر اینکه ســوداگران خودرو واردات خودرو را در دست دارند،  اعلام 
کــرد: »این ممانعت برای این اســت که خــودروی داخلی دو برابر 
قیمــت به مــردم فروختــه شــود. خــودرو در انحصار شــرکت ها و 
نمایندگی های خاصی است و کسی نمی تواند خودرو وارد کند. اگر 
قانون واردات خودرو اجرا شــود ســوداگری از چرخه خودرو حذف 
می شــود.« حیدری در پاســخ به این ســوال که اگر هر کسی یک 
خــودرو وارد کند، مشــکلی پیشــی می آید یا اجــازه ترخیص آن را 
نمی دهند؟ تاکید کرد: »قانون از فرد یا جمع یا شرکتی ممانعت به 
عمل نمی آورد. اما به دلیل آنکه قــرار بود خودروهای کارکرده وارد 
شود، باید نمایندگی خدمات پس از فروش آن هم در کشور حضور 
داشته باشــد. به این جهت معتقد بودند که نمایندگی ها خودرو را 
وارد کــرده و خدمــات پــس از فــروش را ارائه کنند تا مــردم از این 
خدمات بهره مند شــده و با مشکل روبه رو نشوند.« او با اشاره به دو 
شرکت سایپا و ایران خودرو، افزود: »این دو شرکت هم می توانند در 
واردات شــرکت کنند. باز هم سود این دو شــرکت در این آیین نامه 
دولت -نه قانون واردات خودرو - پیش بینی شده است. به هر شکل 
اجرای این قانون اســت که برای مجلس اهمیت دارد. تصویب این 
قانــون مدت ها وقت مجلــس را گرفت و یک ضــرورت برای جامعه 
است که باید اجرا شود.« حیدری در پاسخ به این سوال که با وجود 
فرصت کــم مجلس، نمایندگان می توانند دولــت را وادار به اجرای 
این قانون کنند؟ گفت: »بیش از 5 ماه از عمر مجلس مانده اســت 
اما چرا اجرایی شــدن این قانون را در روزهای آخر مجلس پیگیری 
کنیم؟ مجلس می تواند این موضوع را در دستور کار خود قرار دهد 
و در قالب ســوال مسئولان مربوطه - هر مقامی در دولت - موضوع 
را توضیــح دهنــد و مردم را قانــع کنند. اگر این قانون اجرا نشــود 
دوباره ســوداگران خودرو علاوه بر آنکه قیمت را افزایش می دهند، 
تولیــدات را کاهــش می دهند تا کماکان این انحصــار را در اختیار 
داشــته باشــند.« او در پاســخ به این ســوال که مجلس برای ورود 
قوه قضائیه به عدم اجرای قانون واردات خودرو رایزنی کرده است؟ 
تاکیــد کــرد: »قاعدتاً اگر قانون اجرا نشــود دســتگاه قضا، دیوان 
عدالت اداری، ســازمان بازرسی کل کشــور و مجلس می توانند به 
موضوع ورود پیدا کنند. 50 درصد وظیفه مجلس نظارت بر اجرای 
قانون اســت. قانونگذاری و نظارت باید به مــوازات همدیگر پیش 
برونــد. وظیفه مجلس ســوال و پیگیری اســت و اگر احیانــاً بنا به 
دلایلــی – که به نظر من جــای توجیه ندارد – تاخیر در اجرای قانون 
رخ دهد، دولت باید دســتگاه های مربوطه را به قوه قضائیه معرفی 

کند تا با آنها برخورد شود.«

دولت باید موضوع واردات خودرو را حل کند �
نماینــده  عباس زاده مشــکینی،  محمــود 
مشکین شهر نیز در گفت وگو با هم میهن درباره عدم 
اجرای قانون واردات خودرو توسط دولت، تاکید کرد: 
»متاسفانه درد خودرو دردی است که ظاهراً ریشه در 
جاهای مختلف سیاست، اقتصاد کلان، مسائل اجتماعی دارد و ممکن 
است بی ارتباط با سوداگری در حوزه خودرو هم نباشد. اما معتقدم درد 
بی درمانی نیســت و نیازمند یک عزم جدی است تا درمان شود.« او در 
پاسخ به این سوال که این عزم در دولت سیزدهم وجود دارد؟ گفت: »این 
دولت نشان داده در جاهایی که به عزم بزرگ نیاز بود وارد شده و مشکل 
را حل کرده است. به نظر من این ظرفیت در دولت وجود دارد که بتواند 
موضوع واردات خودرو را حل کند. مجلس باید در راستای وظیفه نظارتی 
خود بررســی و مشــخص کند که چرا دولت تاکنون به حوزه خودرو وارد 
نشده اســت.« عباس زاده در پاسخ به این پرسش که »با توجه به اینکه 
دولت اعلام کرده است واردات خودرو در اولویتش نیست، بر این اساس 
باز شــاهد افزایش قمیت  خودرو خواهیم بود؟« تاکید کرد: »در بودجه 
سعی می کنیم کاری انجام دهیم که دولت بتواند این موضوع را مدیریت 
کند. مکانیزم هایی باید تعریف شود که قیمت و نحوه ارز خودرو و حتی 

واردات آن نظم و انضباطی پیدا کند.«

جواد علیزاده

آنتونی بلینکن در دیدار محمود عباس اعلام کرد:


